
FIT2018054004_p044-049.pdf


198 Fitis | 54 | 4 | 2018


Natuurbeschermingsnieuws


Twee nieuwe leden versterken sinds enkele maanden het team van onze natuurbe-


schermingscommissie: Leo Clijsen richt zich vooral op ontwikkelingen in de gemeen-


te Velsen. Hans Boll doet dat voor de gemeente Haarlemmermeer. Welkom! Beiden 


hebben er geen gras over laten groeien. In dit natuurbeschermingsnieuws daarom 


bijzondere aandacht voor deze twee gemeenten.


Verzet tegen nóg meer evenementen ten 
koste van natuur
Ooit is het recreatiegebied Spaarnwoude in het leven geroepen met de bedoeling 
een groene buffer tussen de verstedelijkte gebieden van Amsterdam, Haarlem en 
Velsen open te houden. Later zijn daaraan de groengebieden in de Haarlemmer-
meer toegevoegd. Naast allerlei recreatievoorzieningen voor voornamelijk rustige 
dagrecreatie moest ook behoud en ontwikkeling van natuurwaarden in deze gebie-
den nadrukkelijk aandacht krijgen. Denk alleen al aan het behoud van de weidevo-
gels in de Vereenigde Binnenpolder ter weerszijden van de A9. Niet voor niets is 
vrijwel het gehele gebied door de provincie aangewezen als behorend tot het Na-
tuurNetwerk Nederland (vroeger Ecologische Hoofdstructuur). In de ‘Gezamenlijke 
Regeling’ voor het recreatieschap - door de provincie en alle betrokken gemeenten 
ondertekend - staat ‘een evenwichtig natuurlijk milieu’ als gelijkwaardige doelstel-
ling naast de doelstelling van recreatievoorzieningen.


Met lede ogen zien wij dat het accent de laatste jaren steeds meer verschuift  
richting recreatie. Vooral luidruchtige evenementen krijgen alle ruimte. Het recrea-
tieschap is armlastig en kijkt met begerige ogen naar alle mogelijkheden om met 
evenementen veel geld te verdienen. Denk aan de jaarlijkse grootschalige popevene-
menten, maar ook aan de modderloop in de Haarlemmermeer die opeens, puur 
vanwege het geld, per se tijdens het broedseizoen moest plaatsvinden. De gemeente 
Velsen spant echter wat dat betreft nu wel de kroon. Ook in het Velsense deel van 
Spaarnwoude vonden de laatste jaren al diverse grootschalige evenementen plaats, 
waaronder Dance Valley en de modderloop Viking Run (vooralsnog nog wat klein-
schaliger dan de Mud Masters in de Haarlemmermeer). Dat is kennelijk echter nog 
lang niet genoeg. Velsen en het recreatieschap willen het aantal evenementen op-
nieuw flink uitbreiden. Met het recent gepubliceerde ontwerpbestemmingsplan 
moeten alleen in het Velsense deel 25 evenementen per jaar mogelijk worden in 
plaats van de huidige 10. Het verwachte aantal bezoekers verdubbelt erdoor bijna 
van 300.000 naar ruim 500.000 bezoekers per jaar. Het aantal dagen dat ergens in 
het gebied sprake is van verstoring door de evenementen (incl. op- en afbouw) 
neemt nog veel meer toe, van 54 naar 258 dagen per jaar, een toename van ruim 
370%! In de toekomstige situatie zal er dus van het vroege voorjaar tot in de herfst 
altijd ergens verstoring en hinder optreden door evenementen. Weg rustige recrea-
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Natuurbeschermingsnieuws tie, om van de gevolgen voor de natuur maar niet te spreken. Om de overlast voor 
omwonenden nog enigszins te beperken worden de evenementen gespreid over 
meer deelgebieden. Gevolg daarvan is dat de hinder, verstoring en aantasting van 
natuurwaarden over een veel groter gebied worden verspreid. Het oppervlak van het 
door de evenementen verstoorde gebied verdubbelt ruwweg.


Tot voor kort heeft vooral de lokale Stichting Natuurlijk Spaarnwoude de ontwikke-
lingen kritisch gevolgd en bezwaar gemaakt tegen sommige evenementen en plan-
nen. Het nieuwe bestemmingsplan vinden wij echter dermate exorbitant dat ook de 
Vogelwerkgroep samen met de Stichting Samenwerkende Vogelwerkgroepen Noord- 
Holland een stevige zienswijze heeft ingediend. Wat ons vooral stoort is dat dergelij-
ke grootschalige evenemententerreinen met bijbehorende parkeervoorzieningen in 
het Natuurnetwerk Nederland gigantisch kunnen worden uitgebreid zonder  seri-
eus onderzoek naar de effecten op de natuur - er is niet eens goed onderzoek ge-
daan naar de aanwezige flora en fauna! Even storend vinden wij dat er helemaal 
niets wordt gedaan om de natuur buiten de evenemententerreinen beter te be-
schermen en te ontwikkelen in ruil voor de verwoesting en verstoring door een 
overdaad aan evenementen. De provinciale Ruimtelijke Verordening eist namelijk 
dat bestemmingsplannen binnen het NNN ‘strekken tot bescherming, instandhou-


Gevarieerde natuurWaarden in spaarnWoude - straks eentonig evenemententerrein?
Foto: Chris Brunner
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ding en ontwikkeling’ van de natuurwaarden in het betreffende gebied. Geen woord 
daarover in dit plan.


Om onze zienswijze kracht bij te zetten hebben we ook contact opgenomen met de 
provincie en de pers. De provincie liet ons en de gemeente weten dat het plan inder-
daad niet in overeenstemming is met haar beleid en dat aanpassing van het plan of 
een betere onderbouwing nodig is. In de pers zijn herhaaldelijk berichten versche-
nen over de ontstane discussie. Daarnaast hebben we contact gezocht met de frac-
ties in de gemeenteraad. Volgens de berichten beginnen raadsleden zich toch af te 
vragen of dit plan wel acceptabel is. Wij wachten het in spanning af.


Meer betrokkenheid bij 
ontwikkelingen in Haarlemmermeer
De gemeente Haarlemmermeer staat onder natuurliefhebbers niet bepaald bekend 
als een gemeente met veel bijzondere natuurwaarden en evenmin als een gemeente 
die de wel aanwezige waarden erg koestert. Soms lijkt het zelfs alsof het woord na-
tuur in het vocabulaire van de gemeentelijke politici niet eens voorkomt. In een tijd 
waarin duurzaamheid en biodiversiteit voorin in veler mond liggen is dat bijzonder 
vreemd. Tekenend daarvoor was onder meer de wijze waarop de gemeente op onze 
bezwaren tegen de modderloop tijdens het broedseizoen reageerde. Kort samenge-
vat: zonder enig begrip. Toch zijn er genoeg aanleidingen om ons als vogelwerkgroep 
actiever op te stellen in deze gemeente en ook in gesprek te gaan met de gemeente-
lijke politiek. Afgezien van de actie tegen de modderloop heeft de vogelwerkgroep in 
de afgelopen jaren weinig prioriteit gegeven aan deze gemeente.


Wellicht de belangrijkste aanleiding om nu wel actief het contact te zoeken is de 
fusie met de gemeente Haarlemmerliede en Spaarnwoude. Per 1 januari 2019 krijgt 
Haarlemmermeer daardoor in één klap een groot groengebied met substantiële na-
tuurwaarden erbij. Interessant is dat de raad van Haarlemmerliede en Spaarnwou-
de mede voor Haarlemmermeer als fusiepartner heeft gekozen, omdat Haarlemmer-
meer expliciet beloofde zich in te spannen voor het behoud van de groene buffer 
tussen Haarlem en Amsterdam. De groene buffer wordt onder meer bedreigd door 
de plannen om de haven van Amsterdam op termijn opnieuw in westelijke richting 
uit te breiden. Je ziet dan ook dat dit onderwerp in de programma’s van enkele 
partijen voor de recente verkiezingen is opgedoken. Dat is op zich mooi; alleen 
wordt daarin opnieuw aan natuur geen enkele aandacht besteed. Zelfs een partij 
als Groen Links noemt in haar programma alleen het behoud van het groen en zijn 
cultuurhistorische waarden; over natuur geen woord. Met deze partij zijn we alvast 
in gesprek gegaan, met vooralsnog een hoopgevend resultaat. Er is ons beloofd dat 
Groen Links in de komende raadsperiode ook specifieke aandacht aan natuur en 
biodiversiteit zal besteden.


Een tweede aanleiding is dat de gemeente momenteel ambtelijk een ‘natuurvisie’ 
voorbereidt. Tot nu heeft binnen ons werkgebied alleen Haarlem een gemeentelijk 
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ecologisch beleid en daar hebben we al best veel plezier van gehad. Over een na-
tuurvisie voor de gemeente Haarlemmermeer willen we dus zeker meepraten. In 
onze ambtelijke contacten is ons al toegezegd dat we over het concept mogen mee-
denken. Aandacht vragen tot slot ook de buitengewoon vele ruimtelijke ontwikke-
lingen in de (oude) gemeente Haarlemmermeer. Ook de komende jaren zullen hier 
nog veel woningbouw, nieuwe bedrijven en kantoren bij komen evenals nieuwe 
groengebieden. Aandacht voor natuurinclusief bouwen en ontwikkelen is dus ook 
in deze gemeente van groot belang.


Geen woningbouw op buitenplaats 
Berkenrode
De stichting die de voormalige buitenplaats Berkenrode in Heemstede in eigendom 
heeft, heeft bij de gemeente het verzoek ingediend om op haar terrein drie vrijstaan-
de woningen te mogen bouwen. Zij stelt dat zij zonder de opbrengsten van deze 
woningen financieel niet in staat is haar bossen en weilanden adequaat te beheren. 
De laatste jaren is het beheer van deze buitenplaats inderdaad flink verwaarloosd. 
De buitenplaats maakt echter deel uit van het Natuurnetwerk Nederland. Woning-
bouw is daar op grond van een provinciale verordening in beginsel niet toegestaan. 
Een oplettende buurman tekende direct bezwaar aan en nam ook met ons contact 
op. De vogelwerkgroep heeft vervolgens in een snelle actie ingesproken tijdens de 
vergadering van de raadscommissie, in dit geval met goed resultaat. De meerder-
heid van de raad bleek niet bereid om het verzoek van de stichting in te willigen. 
Daarbij speelde mee dat de eigenaren een aantal jaren terug al een bungalow moch-
ten bouwen om geld voor het beheer te genereren. Net als de vogelwerkgroep was 
ook de raadsmeerderheid van mening dat steeds opnieuw weer woningen bouwen 
niet de goede aanpak is om een goed beheer van de buitenplaatsen voor de toe-
komst veilig te stellen.


O P R O E P


Help mee om de Haarlemmermeer groener 
en natuurlijker te maken


Sinds enige tijd is Hans Boll actief geworden voor natuurbescherming binnen 
de gemeente Haarlemmermeer. Haarlemmermeer is echter zó groot en er spe-
len zó veel dingen dat hij dit werk liefst niet alleen wil doen, maar samen met 
een kleine groep enthousiaste leden. Ben je woonachtig in Haarlemmermeer 
en wil je je inzetten voor natuurbescherming in jouw gemeente? Meld je dan 
bij Hans moha.126@quicknet.nl of 06-518 40 792. Ook leden die er gericht 
vogels willen tellen zijn welkom. Meten is immers weten.
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Bomenkap in het van Nispenpark
De gemeente Hillegom bereidt al enige tijd een plan voor om het sterk verwaarloos-
de Burgemeester van Nispenpark in het centrum van het dorp op te knappen. Een 
betrokken burger maakte ons vorig jaar al attent op het ingrijpende karakter van 
het eerste schetsplan voor de herinrichting dat ten koste dreigde te gaan van zeer 
vele bomen en het deels bosachtige karakter van het park. Hij maakte zich er te-
recht zorgen over dat daarmee ook de broedgelegenheid voor vogels en de slaapbo-
men voor een grote groep kauwen in het deels bosachtige park verloren zouden 
gaan (zie ook Fitis nr. 1, 2018). Wij schreven eerst een inspraakreactie en mochten 
vervolgens in gesprek met de gemeentelijke projectleider. Tijdens dat overleg heb-
ben we vooral gepleit voor behoud van het boskarakter in het meest noordelijke deel 
van het park. Op deze wijze zou in een substantieel gedeelte van het park nog 
broedgelegenheid voor vogels resteren en zou de slaapplaats voor kauwen gehand-
haafd blijven. De projectleider zegde toe deze wens mee te nemen in het vervolgtra-
ject. Tevens is afgesproken dat wij een overzichtskaart zouden krijgen, waarop alle 
te kappen bomen worden aangegeven.


Toen we na lang wachten de definitieve tekening te zien kregen, waren we in eerste 
instantie blij verrast. Het ontwerp bleek sterk te zijn aangepast. In het noordelijke 
deel is conform onze wens een brede strook aangewezen als dicht bos. Ook voor de 
rest is in het ontwerp best veel aandacht besteed aan een ecologische inrichting. 
Weer twee maanden later werden we echter opgeschrikt door het grote aantal stip-
pen op bestaande bomen die markeerden welke bomen gekapt zouden moeten wor-
den. Dat bleken er aanzienlijk meer te zijn dan op de kaart van het ‘definitieve 
ontwerp’ waren aangegeven. Bovendien liet de projectleider vallen dat ook in het 
‘dichte bos’ veel ondergroei zou worden verwijderd, zogenaamd voor de vleermuizen 
en de sociale veiligheid. Na alle commotie die daarover weer ontstond - onder ande-
re tijdens de raadsvergadering - lukte het gelukkig nog wel om een nieuw overleg tot 
stand te brengen. Binnen de geringe resterende marges wordt nu nog gezocht naar 
verbetermaatregelen zoals behoud van enkele, niet noodzakelijkerwijs te kappen 
bomen en behoud en realisering van meer ondergroei in het dichte bosgedeelte. 
Jammer dat het zo gelopen is. Een heldere communicatie met burgers over een zo 
gevoelig onderwerp als de kap van bomen blijkt voor veel gemeenten nog steeds 
moeilijk te zijn.


Het BurGemeester van nispenpark in Hillegom. Foto: Chris Brunner
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Korte berichten
De oplettende krantenlezer zal het vast al hebben opgemerkt. Ondanks breed verzet 
van dorpsraden en natuur- en milieuorganisaties gaat de Duinpolderweg er na 
alle waarschijnlijkheid toch komen ten koste van de nog grotendeels open, cultuur-
historisch waardevolle Oosteinderpolder. Gedeputeerde Staten van beide provincies 
hebben voor dit besluit wel water bij de wijn moeten doen. In plaats van de gewens-
te dubbelbaans weg met 2x2 rijstroken komt er alleen een weg met 2x1 rijstroken 
tussen de Haarlemmermeer en de N208 (de Haarlemmerstraat) ten noorden van 
Hillegom. De weg wordt niet verder doorgetrokken naar de N206, de provinciale weg 
langs de duinen bij de Zilk. Ook wordt de mogelijkheid onderzocht om de weg in de 
Oosteinderpolder deels verdiept aan te leggen met een aquaduct onder de Ring-
vaart. De al jaren voortslepende discussie is daarmee echter nog lang niet afgerond. 
Juist de gemeenteraad van Haarlemmermeer - vroeger fel voorstander van een 
grootschalige weg volgens welk tracé dan ook - verzet zich tegen het nu gekozen 
tracé.


Staatsbosbeheer is dit najaar gestart met de werkzaamheden voor de gedeeltelijke 
herinrichting van de Houtrakpolder en omgeving ten noordoosten van Spaarn-
dam. In het Noorderbos worden enkele nieuwe paden aangelegd. In de Houtrakpol-
der wordt een groot brak natuurgebied gerealiseerd. De vogelrijke Westhoffplas ten 
zuiden daarvan wordt vergroot en ook de waterhuishouding wordt er verbeterd. In 
samenwerking met Staatsbosbeheer heeft de vogelwerkgroep het initiatief genomen 
om hier een vogelkijkhut te realiseren. Of het lukt is nog niet zeker, maar we heb-
ben goede hoop.


Op het strand tussen en de aangrenzende duinenrij tussen Noordwijk en Zandvoort 
zijn de werkzaamheden gestart voor de realisering van het strandreservaat Noord-
voort. De bedoeling is om verstorende activiteiten voor vogels en andere fauna in 
dit strandgedeelte zo veel mogelijk terug te dringen (vooral in het winterhalfjaar). De 
beide gemeenten hebben hierover afspraken gemaakt en hun verordeningen aange-
past. De grenzen van het betreffende strandgedeelte zullen met palenrijen op het 
strand worden gemarkeerd. Er komt een nieuw wandelpad over het duin dat wan-
delaars moet verleiden om minder over het strand te lopen.


■ Chris Brunner






